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Posebno izdanje lista Danas posve}eno 39. Festu koji se otvara ve~eras

B ritanski glumac Rejf Fajns otvara ve~eras
39. Fest, a ta ~ast pripala mu je izme|u
ostalog zato {to }e na ovom festivalu, pre-

mijerno za doma}u publiku, biti prikazan nje-
gov rediteljaksi prvenac, film Koriolan nastao
prema [ekspirovom komadu, a sniman u Srbiji
i Beogradu.

Koriolan je moderna adaptacija [ekspirove
drame o rimskom ratnom junaku Koriolanu
koga igra sam Fajns. U pitanju je vanvremenski
uzbudljivi politi~ki triler o igrama mo}i, politi~-
kim spletkama, sva|i i predrasudama suprot-
stavljenih dru{tvenih grupa. Pri~a je sme{tena
u izmi{ljenoj republici iscrpljenoj dugim i suro-
vim ratom.

Fajns je 2000. igrao u predstavi Koriolan u

Londonu. Od tada je za njega ovaj komad postao
neka vrsta opsesije. Me|utim, da bi se Koriolan
preto~io u film, za {iru bioskopsku publiku, bilo
je potrebno prona}i klju~ da se ovo delo stavi u

savremen kontekst. Klju~ni deo vizije bio je da
Rim u filmu treba da predstavlja bilo koji grad bi-
lo gde na svetu, kako arhitektonski tako i socio-
lo{ki. Finansijski i prakti~ni aspekti Fajnsa su do-
veli u isto~nu Evropu, ali kad je video Beograd,
znao je da je na{ao ono {to mu je potrebno. Beo-
grad savr{eno predstavlja krajnosti modernog
grada: urbano propadanje, siroma{tvo, u`urba-
ne pijace i stare industrijske prizore u kontrastu
sa luksuznim ku}ama, modernim klubovima i
restoranima i starim otmenim zgradama koje
ukazuju na dru{tvene ekstreme. Kao jednoj od
ve}ih filmskih produkcija koje su ra|ene u po-
slednje vreme u Srbiji, ekipi filma Koriolan bile
su dostupne mnoge lokacije koje ne bi bile na
drugim mestima. Zanimljivo je da je zgrada Na-
rodne skup{tine kori{}ena za snimanje scena ko-
je se u filmu de{avaju u Rimskom senatu.

Pored Fajnsa, u filmu glavne uloge tuma~e i
drugi holivudski glumci - D`erard Butler, Brajan
Koks i Vanesa Redgrejv, izme|u ostalih. Priliku
da u~estvuju u ovom projektu imali su i doma}i
glumci - Dragan Mi}anovi}, Slavko [timac i dru-
gi, u epizodnim ulogama.

Koriolan
Gra|ani Rima su gladni. Koriolan, rimski heroj, veliki vojnik i
~ovek krutih ube|enja, prezire narod. Njegovi ekstremni sta-
vovi izazivaju masovnu pobunu. Rim postaje krvav. Politi~a-
ri i njegova majka, Volumnija, izmanipuli{u i prevare Korio-
lana, i proteraju ga iz grada. On nudi svoje usluge i svoj ̀ ivot
zakletom neprijatelju Tulusu Aufidiusu. Koriolan i Aufidius
mar{iraju prema Rimu u nameri da uni{te grad. Volumnija
moli sina da to ne ~ini. On poku{ava da je ne slu{a, ali se ipak
lomi i odustaje, a Aufidius se ose}a izdanim.

Jedan od najboljih glumaca svoje generacije
Rejf Fajns smatra se jednim od najboljih glumaca svoje generacije. Karijeru je zapo~eo u pozori{tu, u Kraljevskom [ekspiro-
vom dru{tvu. Prvu filmsku ulogu igrao je u Orkanskim visovima. Me|unarodnu reputaciju stekao je igraju}i u  [indlerovoj li-
sti, Engleskom pacijentu, Bri`nom ba{tovanu, kao i u Hariju Poteru i Princu od Egipta. Februara 2009. godine bio je gost Festa
povodom filma ̂ ita~, i za vreme te posete obelodanio je planove da u Beogradu snimi rediteljski prvenac prema [ekspirovom
komadu Koriolan.

HITOVI
za ~itaoce Danasa

POKLON
u sutra{njem 

broju

uz svaki primerak
novina 

DVD sa jednim 
od filmskih hitova

Rejf Fajns otvara 39. me|unarodni filmski festival u Beogradu, koji traje od 25. februara do 6. marta

„Koriolan“ na po~etku
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BORISLAV AN\ELI]: 
Koliko para, toliko muzike

Radikalnu promenu koncepta Festa, bez
obzira na `elje i potencijalne ideje, nije
mogu}e izvesti u finansijskim uslovima u

kojima se nalazi na{e dru{tvo i kultura u njemu.
Ovogodi{nji Fest programski nastavlja dragoce-
nu tradiciju kvalitetne informacije o bitnim film-
skim ostvarenjima u protekloj godini i svojevr-
stan je pogled u budu}nost o kretanjima u savre-
menom svetskom filmu, {to predstavlja izraz tre-
nutnih realnih mogu}nosti ove manifestacije u te-
{kim uslovima u kojima se odigrava. Zato kao i u
`ivotu sredine koja nas okru`uje, gde smo stavlje-
ni pred svakodnevne li~ne izbore, Fest nudi svo-
jim gledaocima da svako bira u kom je filmu - ob-
ja{njava stari/novi koncept „festivala festivala“
novi umetni~ki direktor Festa, Borislav An|eli}.
¸̧Ipak, po nazivima, reklo bi se da postoje i ne-
ke nove programske celine. Kako su one osmi-
{ljene?

- Trudili smo se, i mislim da smo u tome uspe-
li, mada }e kona~nu re~ o tome re}i beogradska
publika i {ira kulturna javnost, da svaka pro-
gramska celina bude zaokru`ena prema svom
naslovu shodno osnovnom konceptu i plasirana
u odgovaraju}e prostore u kojima }e ti filmovi na
najbolji na~in uspostaviti kontakt sa gledaocima.
U tom smislu, svakome je pru`ena {ansa da na-
pravi svoj mogu}i Fest u zavisnosti od li~nog iz-
bora, {to predstavlja svojevrsnu dra  ̀i izazov ovo-
godi{njeg izdanja.

¸̧ Kako se vama, kao nekome ko ima uvid u
filmske festivale, ~ini - sti`e li do ovda{nje pu-
blike najve}i deo od onog najboljeg?

- Ovogodi{nja manifestacija, po ugledu na festi-
val u Torontu, jedan od trenutno najzanimljivijih
netakmi~arskih manifestacija u svetu, ima}e na
svojim programima, to mogu odgovorno da ka-
`em, sve ono najbolje i najzna~ajnije, uz ~asne izu-

zetke, {to je bilo prisutno na svetskim festivalima
protekle i ove godine. Mnogi od filmova na progra-
mu u Sava centrusu u fokusu trke za Oskarima, {to
pru`a izvanrednu priliku da beogradska publika i
sama vrednuje rezultate spektakla u Kodak teatru i
njegove kona~ne rezultate, ali i filmovi u novoj sa-
li Doma omladine i tradicionalnom prostoru au-
torskog filma, u Kulturnom centru, kao i retrospek-
tive u Kinoteci, pru`aju kvalitetan uvid u mnoga za-
nimljiva ostvarenja. Sve je stvar li~nih afiniteta pu-
blike kome }e se „carstvu“ privoleti.
¸̧Ako je ona za ne{to ipak uskra}ena da li su
tome razlog raspolo`iva sredstva ili je ipak
presudan ukus onoga ko filmove bira?

- U prethodnom odgovoru ve} je nazna~eno da
je ovogodi{nji Fest, bez obzira na finansijku, real-
no te{ku situaciju, dobio sve ono {to smo ̀ eleli da
imamo na programu, tako da {to se filmova ti~e
ni{ta ne manjka. To na`alost nije slu~aj i sa `elje-
nim i mogu}im gostima koji bi doprineli podiza-
nju ukupne atmosfere Festa. Ne nastavljamo ni
producentske susrete B2B, koji bi trebalo da budu
podr{ka jedinom takmi~arskom programu na Fe-
stu - Evropa van Evrope, {to nije realizovano zbog
pomanjkanja sredstava ove godine. Uprkos tome,
mislim da }e Fest, uz prisustvo Fajnsa i njegovog
debitantskog filma na otvaranju, renomiranog
francuskog kriti~ara Mi{ela Simana i na{eg Kustu-
rice, koji }e odr`ati master klas predavanja, pre-
zentacijom projekta Dinka Tucakovica na temu ̀ i-
vota Nikolasa Reja, uz retrospektivu ovog pozna-
tog autora kao svojevrsnom oma`u 100. godi{nji-
ci njegovog ro|enja uz prisustvo njegove ̀ ene Su-
zan Rej, kao i nizom poznatih i manje poznatih go-
stiju, imati nu`no potrebnu atmosferu karakteri-
sti~nu za sli~ne manifestacije u svetu.
¸̧Mislite li da bi mo`da koncipiranje Festa kao
takmi~arskog festivala doprinelo ve}em inte-
resovanju za njega u svetu ili bar onoj vrsti fe-
stivalske atmosfere kakva postoji na sli~nim
manifestacijama, ili treba insistirati na poseb-
nosti isklju~ivo revijalnog karaktera ove ma-
nifestacije (ako se izuzme celina Evropa van
Evrope, koja takmi~arskim pristupom zapra-
vo `eli da pomogne filmove kinematografija
kojima je takva pomo} neophodna)?

- Koncipiranje Festa u takmi~arskom smislu
nije izgledna mogu}nost u postoje}im finansij-
skim uslovima. U sve brojnijoj porodici filmskih
festivala, mnoge ve} afirmisane takmi~arske ma-
nifestacije ozbiljno kubure sa svojim program-
skim konceptima i odr`ivo{}u ̀ eljenog kvaliteta
u te{kim ekonomskim vremenima. O~igledno da
„koliko para, toliko muzike“ jeste realnost sa ko-
jom se ne samo mi nego i ostali moraju suo~iti.
¸̧Kako ocenjujete poziciju Festa u odnosu na
druge filmske festivale u regionu?

- Svi filmski festivali u regionu, od kojih je ve-
}ina takmi~arska, u duhu onoga {to je ve} re~e-
no, ozbiljno se bore sa materijalnim i program-
skim problemima, jer nije lako obezbediti rele-
vantan priliv prvih ili drugih filmova, {to je ~e-
sto takmi~arski okvir ovih manifestacija. U tom
smislu, koncept Festa, informativno-revijalnog
karaktera, uz podr{ku brojne beogradske publi-
ke, uspe{no nastavlja tradiciju ove manifestacije
i obezbe|uje joj, bez la`ne skromnosti i uz svu
odgovaraju}u kriti~nost prema ~itavoj manife-
staciji, koja uvek mo`e da bude bolja, ali uz ve}a
ulaganja, jednu od vode}ih pozicija me|u festi-
valima u regionu, pogotovo u takozvanoj „jugo
sferi“ ali i {ire.

F izionomija Festa je ove godine mnogo ja-
snija i uo~ljivija. Glavni program, Holivud,
Evropa van Evrope, Panorama svetskog fil-

ma, Evropa u Evropi i Izabrani dokumentarci,
dovoljno su precizne linije koje gledaocima olak-
{avaju izbor filmova. Ako imamo u vidu da je bi-
lo Festova sa 100 pa ~ak i 200 filmova, onda broj-
ka od 70 naslova ne deluje glomazno. Ta cifra je
primerena pre svega finansijskim okolnostima i
sada{njoj tehni~koj i organizacionoj strukturi.
[to se filmi~nosti ti~e, takva konstatacija }e mo}i
da se izrekne tek nakon zavr{etka festivala, kad
publika da svoj sud o kvalitetu ponu|enih ostva-
renja - najavljuje ovogodi{nji Fest njegov selek-
tor, Ivan Karl.
¸̧Koliko ste u odabiru filmova bili sputani ras-
polo`ivim sredstvima, a koliko slobodni da ih
selektujete po drugim kriterijumima?

- Filmove biramo pre svega po njihovoj gle-
dljivosti i kvalitetu i oko te dve stvari nema
kompromisa. Finasije su mnogo bitnije kod
tzv. spoljnih obele`ja festivala, poput broja go-
stiju, prate}ih manifestacija i svega sli~nog {to
iziskuje ve}a sredstva koja su po pravilu nepo-
vratna. Glamur ko{ta, a ne prihoduje. Slo`i}ete
se, nadam se, da u ovoj te{koj ekonomskoj si-
tuaciji ne samo u Srbiji nego i {ire, nije prime-
reno prekomerno tro{iti novac koga i ovako
ima jako malo.
¸̧Festu je umela da se zamera i saradnja sa di-
stributerima, odnosno, njihovo „uplitanje“ u
selekciju. Ipak, oni su ove godine u programu
festivala najavljeni kao va`an partner?

- Distributeri se ne upli}u u selekciju, a svaka-
ko su bitan partner jer u svojim katalozima ima-
ju prava na naslove koji su potrebni Festu. Kon-
kretno, nijedan od filmova mejd`ors studija po-
put Vornera, Foksa, Univerzala, Paramounta...
ne mo`ete samostalno da uvezete jer se oni na
ovo tr`i{te, {to uklju~uje i festivalsku eksploata-
ciju, plasiraju isklju~ivo posredstvom ovla{}enih
distributera. Isto va`i i za manji korpus ameri~-
ke nezavisne produkcije i neke evropske produ-
centske ku}e. Istakao bih da su doma}i distribu-
teri pokazali veoma korektan odnos prema Festu
i neke filmove posebno ~uvali za na{u manifesta-
ciju {to je vredno pohvale pogotovo u dana{nje
vreme kada se filmovi na globalnom nivou isto-
vremeno pu{taju u bioskope.
¸̧Kako izgleda raditi selektorski posao u tan-
demu i da li su dve glave bolje nego jedna ili
ipak dolazi do sukoba razli~itih ukusa, stavo-
va, ideja kako Fest treba da izgleda? Ako je to
slu~aj da li takvi sukobi rezultiraju kreativno-
{}u na dobit publike?

- I kao hroni~ar Festa, a i kao neko ko je na
FDU diplomirao na temu organizacije i pro-
gramske orijentacije Festa, zalagao sam se za
dva selektora. To je i mera i merak za festival
ovog tipa. Mo`da }e ovo delovati kao fraza, ali
stvarno nije bilo nikakvog razmimoila`enja Bo-
re i mene ni po jednom filmu ili pitanju. Na{i
pogledi na Fest i filmove kojima je na njemu
mesto su podudarni. Mi smo kompatibilan
tandem.
¸̧[ta publika Festa nikako ne sme da propusti,
pogotovo ako nakon festivala ne}e imati prili-
ke da to pogleda u biskopu?

- Skoro svi filmovi iz Sava centra dolaze kasni-
je na redovni repertoar. To ne zna~i da ih treba

[to se filmova ti~e, ni{ta ne manjka: Borislav An|eli}

FESTIVAL FESTIVALA
Ivana Matijevi}

FILMI^NOST
Ivana Matijevi}

Svakome je pru`ena {ansa da 
napravi svoj mogu}i Fest u 
zavisnosti od li~nog izbora, {to
predstavlja svojevrsnu dra` i izazov
ovogodi{njeg festivalskog izdanja
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zaobi}i jer je lepo biti prvi i premijerno videti naj-
ve}i deo ovogodi{njih oskarovaca i pobednika
presti`nih festivala. Ekskluziva na koju mislite
namenjena je za projekcije u Domu omladine i
DKC. Filmovi koji tamo prodefiluju ne ostaju u
Srbiji.
¸̧Koliko je za Fest va`an udeo premijera do-
ma}ih filmova?

- Veoma je va`an jer su svi jaki festivali, a Fest
to jeste, ujedno i platforme za promociju doma-
}e kinematografije. Lepo je da Fest bude prva sta-
nica za {to vi{e srpskih filmova.

IVAN KARL: 
Glamur ko{ta, 
a ne prihoduje

K ada razmi{ljam o Festu, pre svega imam
jake emocije i nostalgiju, jer to je doga|aj
uz koji smo svi odrasli i mesto na kome

sam video filmove zbog kojih sam postao reditelj.
I kad se posmatra racionalno, Fest je jedini pravi
i relevantan festival u ovoj zemlji. Za mene,
u~e{}e na na njemu ima zna~aj u tom smislu {to
ono potvr|uje nekakav kvalitet filma koji smo
napravili, i {to mi omogu}ava da taj kvalitet
uporedim sa filmovima vi{estruko nagra|ivanih
stranih autora. Naravno, Fest je i doga|aj koji
omogu}ava da se publici skrene pa`nja na do-
ma}i film i da mu se da medijski zamah i zbog to-
ga je veoma dobro biti njegov deo. Kad se sve to
sabere, izuzetno mi je drago {to }e Zajedno imati
premijeru na Festu.

Reditelj Mladen Mati~evi} povodom prikazi-
vanja svog filma „Zajedno“ na ovogodi{njem
Festu u takmi~arskom programu Evropa van
Evrope I. M.

Uz Fest smo odrastali

Potencijalni oskarovci
U okviru 39. Festa beogradska publika ima}e prilike da vidi veliki broj ostvarenja koja se nalaze u

trci za Oskara. Filmovi uvr{teni u programe ovogodi{njeg „festivala festivala“ imaju ukupno 43 nomi-
nacije za nagrade Ameri~ke filmske akademije. Okolnost da se Fest odr`ava neposredno pre i posle do-
dele Oskara samo poja~ava ekskluzivnost projekcija tih filmova.
ÂKRALJEV GOVOR Toma Hopera ima 12 nominacija, uklju~uju}i najbolji film, re`iju, glavnu

mu{ku ulogu (Kolin Firt), scenario, kameru, monta`u...
Â^OVEK ZVANI HRABROST bra}e Koen ima10 nominacija, uklju~uju}i najbolji film, re`iju,

glavnu mu{ku (D`ef Brid`is) ulogu, kameru...
Â 127 SATI Denija Bojla ima {est nominacija, uklju~uju}i najbolji film i glavnu mu{ku ulogu

(D`ejms Franko)...
ÂCRNI LABUD Darena Aronofskog ima pet nominacija, uklju~uju}i najbolji film, re`iju, glavnu

`ensku ulogu (Natali Portman)...
Â PRELEPO Alehandra Gonzalesa Inaritua nominovan je za glavnu mu{ku ulogu (Havijer

Bardem) i najbolji strani film.
ÂPUT U NEPOZNATO D`ona Kamerona Mi~ela nominovan je za glavnu `ensku ulogu (Nikol

Kidmen).
Â JO[ JEDNA GODINA Majka Lija nominovan je za originalni scenario.
ÂU BOLJEM SVETU Suzan Bir, IZVAN ZAKONA Ra{ida Buhareba i ZGARI[TA Denisa Vilneva

nominovani su za najbolji strani film.
ÂBARNIJEVA VERZIJA Ri~arda Luisa nominovana je za najbolju {minku.
ÂDRUGI @IVOT Klinta Istvuda nominovan je za najbolje specijalne efekte.
ÂGLOBALNA KRIZA ^arlsa Fergusona nominovan je za najbolji dokumentarni film.

Holivudska pri~a
Ameri~ki filmovi tzv. mejd`ors ali i nezavisne produkcije jedan su od stubova programa Festa

tokom njegove celokupne istorije. Defilovali su kroz razli~ite programske okvire: Festival festivala,
Hitovi, Ameri~ki nezavisni film, A Amerika...

Sedamdesetih i osamdesetih godina pro{log veka, u vreme blokovske podele, Beograd je kao jedi-
ni otvoreni grad u jugoisti~nij Evropi bio idealno mesto za promociju i dalji plasman ameri~kih
komercijalnih proizvoda, pa su holivudski studiji na Fest slali i svoje eminentne reditelje i zvezde.

Ovogodi{nji Fest u svom programu Hollywood sjedinjuje mejnstrim savremene ameri~ke igrane
produkcije koji sti`e iz velikih kompanija Paramount, Warner, Universal, ali i Focus Features i Fox
Searchlight koji promovi{u nezavisna ostvarenja.

Ono {to izme|u ostalog povezuje filmove Put u nepoznato, Crni labud, ̂ ovek zvani hrabrost i Drugi
`ivot jeste veliki broj nominacija za Oskare, ali i odli~an uspeh na blagajnama, {to predstavlja svo-
jevrsni presedan jer nije re~ o klasi~nim blokbasterima ve} o veoma slojevitim filmovima.

Ove i ostale naslove, iz programske celine Hollywood, potpisuju i u njima igraju trenutno najak-
tuelnija imena ameri~kog filma: Klint Istvud, Daren Aronofski, bra}a Koen, Dag Liman, D`ord` Kluni,
Nikol Kidmen, Natali Portman, Mia Kunis, D`ef Brid`is, D`o{ Brolin, [on Pen, a glavna zvezda je

svakako Met Dejmon koji se pojavljuje u ~ak tri filma - Agenti sudbine, Drugi `ivot i ^ovek zvani
hrabrost. Ina~e, Met Dejmon ima zapa`eno mesto i u programskoj celini Izabrani dokumentarci kao
narator u filmu Globalna kriza.

Filmovi iz programa Hollywood prikaziva}e se u Plavoj dvorani Sava centra i u renoviranoj sali
Doma omladine.

Panorama svetskog filma
Me|u centralnim programskim celinama ovogodi{njeg Festa nalazi se i Panorama svetskog filma.

[esnaest igranih filmova pod ovom etiketom prikaziva}e se najve}im delom u Domu omladine i
Dvorani kulturnog centra, uz dodatne projekcije odabranih naslova u Sava centru.

Panorama svetskog filmadeo je Festove tradicije, a osmislio ju je Neboj{a \ukeli}, jedan od najuspe{ni-
jih i najboljih selektora beogradskog me|unarodnog filmskog festivala. Ovaj program je bio sastavni deo
Festa u periodu 1990/1992, a o okviru istog prikazani su danas kultni naslovi autora Sergeja Bodrova, Akija
Kaurismakija, Majkla Katona D`onsa...

Nova Panorama svetskog filma ostaje dosledna izvornoj viziji da predstavlja filmove sa razli~itih i
udaljenih strana sveta, sa te`i{tem na kinematografije koje tradicionalno nisu zastupljene na doma}em
bioskopskom repertoaru.

Ove godine Panorama nudi filmove iz Argentine, Ju`ne Koreje, Iraka, Irana, Kube, Kanade i Japana.
U pitanju su ̀ anrovski i produkciono razli~iti filmovi autora osobenih estetika i stilova poput najnovi-
jeg ostvarenja Take{ija Kitana Nasilje, trilera Detektiv Di i misterija fantomskog plamena Cuia Harka,
drame @iv zakopan Rodriga Korteza i nominovanih za Oskara u kategoriji najbolji strani film, Izvan za-
kona Ra{ida Buhareba i Zgari{ta Denisa Vilneva.

FILMOVI NA 39. ME\UNARODNOM 
FILMSKOM FESTIVALU U BEOGRADU

Filmove biramo pre svega po 
njihovoj gledljivosti i kvalitetu 
i oko te dve stvari nema 
kompromisa. Finansije su mnogo 
bitnije kod tzv. spoljnih obele`ja 
festivala, poput broja gostiju, 
prate}ih manifestacija i svega 
sli~nog {to iziskuje ve}a sredstva
koja su po pravilu nepovratna

Lepo je da Fest bude prva stanica za {to vi{e srpskih filmova: Ivan Karl

^ovek zvani hrabrost




